
Ostražití dárci
Důvěra dárců je křehká věc. 
Dlouho a obtížně se buduje 

a pak je snadné ji rychle 
ztratit, říká ředitelka Fóra 

dárců Klára Šplíchalová.

Ne charita, ale investice
Pomoc rozvojovým zemím má 
být udržitelná a efektivní. Čím 
je problém větší a řešitelnější, 

tím lépe pomáhají  
investované peníze. 

BYZNYS 
POMÁHÁ

 Nadace a fondy
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U firem zase pozoruji posun v tom, že přechá-
zejí ke složitějším a odpovědnějším tématům. 
Už to není jen takové to rádoby dárcovství, kdy 
se zástupce firmy někde vyfotí s šekem a zlepší 
si reputaci. Ale je tam čím dál víc zájem o sku-
tečně efektivní využití darovaných prostředků 
tam, kde je to nejvíc potřeba.

Jaká by v této oblasti měla být role státu?
Stát je tak silný, jak silná je občanská společ-
nost. Klíčová je podle mě právě jeho spoluprá-
ce s veřejně prospěšnými organizacemi a sou-
kromým sektorem, která u nás podle mě stojí 
na dobrých základech. Je ji ale potřeba do bu-
doucna rozvíjet, spolupracovat na systémo-
vých projektech a důležitých změnách.

Je český přístup k filantropii jiný než v ostat-
ních evropských zemích?
Myslím, že nemusíme chodit ani moc daleko, 
abychom si uvědomili, jak to může být odliš-
né. Stačí se podívat na Slovensko, kde nezis-
kové organizace bojují o přežití, protože jejich 
financování je postavené na principu daňo-
vých asignací. V rámci daňového přiznání si 
každý občan nastaví, komu svých pár procent 
z daně alokuje, takže to vlastně ani nejsou pe-
níze toho poplatníka, ale spíš peníze státu. 
A organizace už musely několikrát bojovat 
o udržení těchto asignací, protože Ficova vláda 
je chtěla v zásadě škrtnout, což by celý nezis-
kový sektor obrovsky ohrozilo. Ale i u nás jsme 
zažili různá období, kdy vysocí političtí před-
stavitelé přímo nebo nepřímo útočili na ne-
ziskový sektor. Slovensko by pro nás mělo být 
odstrašujícím příkladem.

Kde bychom se naopak mohli inspirovat?
Když se podíváme třeba do Německa, tak vidí-
me, že je tam mnohem větší povědomí o dlou-
hodobém darování a dobrovolné práci. Tyhle 
formy podpory jsou už u nás také na vzestupu, 
ale stále máme co zlepšovat. Mladí lidé berou 
dobrovolnictví jako přirozenou součást své-
ho životopisu a také to požadují od svého za-
městnavatele. Jsou firmy, kde jsou charitativní 
sbírky a dobrovolnictví považovány za firem-
ní benefity, podobně jako multisportky nebo 
stravenky. A to je dobře.

Jaká oblast dárcovství je z vašeho pohledu 
popelkou a zasloužila by si větší pozornost?
Dlouhodobě je to řešení složitých geopoli-
tických problémů nebo vybraná lidskopráv-
ní témata. Například pomoc rodinám vězňů 
nebo vězňům samotným, aby se po výkonu 
trestu dokázali integrovat do společnosti. 
Dárce totiž potřebuje rozumět tomu, na co 
přispívá a co svým darem změní k lepšímu. 
A pokud je to příliš komplikované nebo pro-
blematické, tak to některé lidi odradí. Mohou 
mít pochybnosti o tom, zda je taková pomoc 
vůbec prospěšná, když si ten člověk za svou 
situaci z jejich pohledu může sám. Jsou ale 
firmy a nadace, které se právě proto na tato 
témata zaměřují.

Slovensko je 
odstrašující 
příklad, jak se 
celý neziskový 
sektor může dostat 
do ohrožení.

P řispět na dobrou věc Češi umí, 
příběh nemocného dítěte nebo 
rodiny zasažené náhlou tragédií 
je vždy přiměje k rychlé pomoci. 
V džungli dobročinných sbírek 
a crowdfundingových kampaní 

se ale může stát, že peníze nebudou využity 
efektivně, nebo dokonce skončí v rukou pod-
vodníků. Ředitelka Fóra dárců Klára Šplíchalo-
vá radí bránit se tomu větší ostražitostí dárců. 
Špatné zkušenosti by je neměly od dárcovství 
odradit, ale spíše naučit spolupracovat s důvě-
ryhodnými organizacemi a pomáhat víc sys-
tematicky než nárazově.

Kolik peněz letos věnovali lidé, firmy, nadace 
a fondy na dobročinné účely?
Tento rok to vypadá zatím tak, že dary od fi-
rem a soukromých dárců spíše stagnují a více 
darují nadace a nadační fondy. U těch je mírný 
meziroční nárůst z 3,71 na 3,77 miliardy.

Co brzdí v dárcovství firmy a jednotlivce?
U firem předpokládáme, že by to mohlo být 
způsobeno ekonomickou nejistotou, která po-
kračuje z předchozích let. Charitativní akce 
bývají to první, co firma škrtne, když potřebuje 
šetřit. Co se týče fyzických osob jako dárců, 
tam může za zmíněnou stagnací být určitá 
devalvace sbírek nebo jejich přetlak. Lidé pře-
stávají některým sbírkám důvěřovat nebo se 
v jejich množství obtížně orientují. Je to škoda, 
protože soukromí dárci byli vždy tahouny celé-
ho odvětví. A bohužel jsou za tímto poklesem 
důvěry nepovedené sbírky a podvody, kterých 
jsme v posledních letech byli svědky. Výsled-
kem je, že pak lidé více zvažují, jestli nějakou 
iniciativu podpoří.

Registrujete v současné době víc podvod-
ných sbírek než v minulosti?
Podvody se objevovaly vždycky a ve všech obo-
rech, ale u dobročinných sbírek je to oprav-
du kritické, protože to má za následek obrov-
ské narušení důvěry k filantropii jako takové. 
V poslední době si vybavuji dvě velké falešné 
sbírky. U jedné šlo o jakýsi nadační fond, kte-
rý údajně vybíral peníze na podporu Ukrajiny. 
Lidé, kteří za tím stáli, ale finanční prostředky 
využívali pro své soukromé účely. U druhé-
ho případu se jednalo o skupinu podvodníků, 
která obvolávala lidi telefonicky a žádala je 
o peníze. Měli i falešné webové stránky s vy-
myšlenými příběhy potřebných lidí. Tohle byl 
vyloženě organizovaný zločin, ale problém je 
i s dobře míněnými sbírkami, které nejsou od-
borně zvládnuté. S rozvojem nových technolo-
gií se objevuje množství nabídek, jak si založit 
sbírku na pár kliknutí a v podstatě na cokoli, 
jenže ne vždy to opravdu dává smysl a ne vždy 
je to důvěryhodné. S množstvím pochybných 
sbírek ve veřejném prostoru pochopitelně při-
bývá i reputačních problémů. Data ze zahra-

ničí nám ukazují, že třeba ve Velké Británii 
počet příspěvků od individuálních dárců vý-
razně klesá, a podobný scénář můžeme oče-
kávat i u nás.

Čím se má dárce řídit, aby podvodníkům ne-
naletěl?
Velmi doporučuji pečlivě ověřovat, kdo za sbír-
kou stojí. Zda je to důvěryhodná organizace 
nebo někdo, koho znám. Pokud je organizátor 
sbírky méně známý, mohu se podívat na jeho 
webové stránky a najít si tam nejen dojem-
né příběhy nemocných dětí, ale také výroční 
a finanční zprávy. Důvěra dárců je křehká věc. 
Dlouho a obtížně se buduje a pak je snadné ji 
rychle ztratit.

Je zárukou spolehlivosti velká dárcovská 
platforma, nebo i tam se může dárce spálit?
I na známém darovacím portále se mohou stát 
průšvihy. Jejich správci sice tvrdí, že sbírky 
ověřují, ale i tam se někdy stane, že třeba není 
jednoznačně uvedeno, na co budou peníze po-
užité, a vybíraná částka pak uvedenému účelu 
neodpovídá. To mluvím bohužel o konkrétním 

případu z poslední doby. Pomohla by větší edu-
kovanost samotných dárců, kteří si tyhle otáz-
ky položí dřív, než se do sbírky zapojí.

Letošní rok poznamenala zářijová povodeň 
na severní Moravě. Byla tato událost z hle-
diska pomoci zasaženým oblastem jiná než 
podobné tragédie v minulých letech, nebo už 
mají naše reakce na živelní pohromy stejný 
scénář?
Vlna solidarity se v takové situaci vždycky 
zvedne, ale od letošního jara pozorujeme ur-
čité zbrzdění pomoci a to se propsalo i do zá-
řijových povodní. Určitě se to nedá srovnat 
třeba s tornádem na Moravě, tam byla vlna 
pomoci mnohem větší. Mohlo v tom hrát roli 
i to, že letošní povodně nastaly v září, kdy už 
lidé byli zpátky ve škole a v práci, takže bylo 
například obtížnější nabídnout dobrovolnic-
kou pomoc. V takových situacích mohou hod-
ně pomoci firmy a teď to také postupně děla-
jí, například zdvojnásobují darované částky 
svých zaměstnanců.

Historie neziskových organizací v Česku se 
začala psát po pádu komunismu. Jak dnes 
hodnotíte její vývoj?
Podobně jako v dalších postkomunistických 
zemích i u nás nejdřív převládalo přesvědčení, 
že řadu veřejně prospěšných nebo sociálních 
otázek by měl řešit stát. Ale postupně jsme si 
vypěstovali porozumění pro spolupráci stá-
tu, neziskového sektoru a společensky odpo-
vědných firem. Je to velmi efektivní propoje-
ní, protože každý z těch hráčů má své výhody 
a nevýhody. Neziskové organizace například 
vidí v terénu konkrétní potřeby lidí, stát je 
identifikuje, ale nedokáže tak rychle reagovat 
nebo nemá dostatek financí a tam je zase pro-
stor pro soukromý sektor, který může přispět 
svými prostředky. Také nadace si za těch 35 let 
získaly ve společnosti důvěru a důkazem toho 
je, že dnes ročně investují do veřejně prospěš-
ných projektů více než čtyři miliardy korun. 

Na dobré cestě Podle ředitelky Fóra dárců Kláry Šplíchalové Česku prospěje lepší spolupráce státu, ne-
ziskových organizací a odpovědných firem. Výzvou je stále dlouhodobé dárcovství. Foto: Honza Mudra

Anežka Hesová
anezka.hesova@economia.cz

▸ Rozhovor

Od fotky s šekem k účinné 
pomoci. Dárcovství v Česku 
prochází efektivní proměnou

Příloha: Byznys pomáhá – Nadace a fondy

• Ředitel speciálních projektů Aleš Mohout     • Editor Ján Chovanec • Grafika a zlom Vizuální studio Economia • Obchod a inzerce Daniel Hort (daniel.hort@economia.cz) Partnertem přílohy je:
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Nadační subjekty a jejich financování v Česku
▸ Dárcovství 

Zdroj: Mapa dárcovství 2024, Fórum dárců

Nadace a nadační fondy potvrzují svoji roli společensky odpovědných investorů do veřejně prospěšných projektů. Složitá ekonomická 
situace není v současnosti pro dárcovství příliš příznivá, registrujeme meziroční pokles u darů fyzických i právnických osob. Oproti tomu 
nadace a nadační fondy nejenom že drží nastavenou úroveň podpory, ale dokonce ji u některých projektů i navyšují.

Počet nadačních subjektů (za rok 2024) Objem rozdělených nadačních příspěvků

Meziročně vzrostl počet v Česku působících nadací a nadačních fondů o 50 subjektů.

Otázka: Měla by být podpora veřejně prospěšného 
sektoru součástí firemních aktivit?

Otázka: Je pro vás při rozhodování o nákupu důležité, 
zda se firma chová společensky odpovědně?

Otázka: Zaznamenal/a jste 
v posledním roce nějakou 
sbírku, která podle vás 
byla nedůvěryhodná či 
netransparentní?

Jak to vidí dárci: motivace k darování 
a důvěryhodnost sbírek

Podporu veřejně prospěšného sektoru vnímají jako 
důležitou součást firemních aktivit tři čtvrtiny dotázaných 
Čechů (▶74 %). Sympatie k firmám u lidí nejvíce zvyšuje 
podpora zdravotní oblasti (▶61 %), pozitivně ovlivňuje 
sympatie k firmě také ochrana životního prostředí 
a zvířat (▶56 %), podpora dětí a mládeže (▶54 %) 
či podpora v sociální a humanitární oblasti (▶54 %).

Pro více než polovinu dotázaných (▶54 %) je 
při rozhodování o nákupu důležité, zda je firma 
společensky odpovědná. Pro ▶43 % dotázaných 
je společensky odpovědná aktivita firmy důvodem 
k doporučení značky, ▶60 % dotázaných je dokonce 
ochotno si připlatit za výrobek, pokud je určitá částka 
z jeho prodeje určena na veřejně prospěšný projekt.

Důvěryhodnost sbírky: Z výzkumu veřejného mínění vyplývá, že pro dárce 
je zásadní, zda konkrétní sbírku pořádá organizace či platforma, které již 
důvěřují (▶42 %). Čtvrtina dotázaných si před darováním do konkrétní 
sbírky zjišťuje reference a další informace na internetu (▶26 %) 
či si dohledává a prochází webové stránky dané organizace (▶24 %). Pouze 
▶8 % dotázaných si sbírky nijak neověřuje.

(meziroční srovnání, v mld. Kč)nadace vs. nadační fond firemní vs. nefiremní

Dárcovská SMS, jedinečný 
a ryze český projekt mobilního 
dárcovství, u nás funguje 
již od roku 2004. Jedná 
se o dárcovský 
ekosystém, který 
je za rovných 
podmínek 
dostupný všem 
neziskovým 
organizacím 
a zároveň je 
schopný se 
neustále vyvíjet 
a jít s dobou. 
Za poslední 
roky prošla DMS 
několika inovacemi – je 
možné skrze ni darovat 
opakovaně, získat potvrzení 
o daru a dárce si také může 
vybrat ze čtyř cenových 
hladin. Navíc funguje napříč 
celou Českou republikou 
a podporuje organizace 
ve všech regionech.

Dárcovská SMS pomáhá již 20 let!

▶ Dlouhodobě nejpopulárnější cenovou hladinou je 
DMS 90
– od jejího spuštění v březnu 2017 lidé darovali 
prostřednictvím DMS 90 celkem 252 milionů korun
(tj. 58 % z celkového objemu DMS pomoci za toto 
období).

▶ V rámci benefičních akcí se dominující cenovou hladinou 
rychle stala DMS 190 
– od jejího spuštění v listopadu 2022 lidé prostřednictvím 
DMS 190 darovali celkem 33 milionů korun
(tj. 30 % z celkového objemu DMS pomoci za toto 
období).

▶  Trvalou DMS využívá dlouhodobě stabilní základna 
pravidelných dárců 
– prostřednictvím pravidelné měsíční DMS podpory 
darují lidé přes 21 milionů korun ročně; 
– nejčastěji podporují DMS hesla SVETLUSKA, KURE 
a PARAPLE.

Za celou historii dárcovské SMS dárci:
▶ poslali téměř 27 milionů dárcovských SMS
▶ darovali necelou miliardu korun.

Potvrzení o daru
Již druhým rokem bylo 
možné využít službu 
Potvrzení o daru.

– Skrze celoročně dostupnou 
webovou aplikaci pro 
vystavování potvrzení 
o daru k dárcovským SMS, 
která funguje na stránkách 
www.darcovskasms.cz, bylo 
vygenerováno přes 9 tisíc 
potvrzení.
– Drtivá většina dárců, která 
službu využije, má zároveň 
zájem zůstat s podpořenou 
organizací v kontaktu – svůj 
e-mail pro tento účel zanechá 
87 % dárců.
– Z výzkumu veřejného 
mínění agentury InsightLab 
vyplývá, že informovanost 
o službě stoupá; slyšel o ní 
každý čtvrtý dotázaný
(v roce 2023 každý pátý).

DMS rekordy

Rekordní měsíc: leden 2005 
– téměř 42 milionů korun
Proč?
–   humanitární katastrofa 

následkem tsunami 
v Indickém oceánu

Rekordní rok: 2021  
– více než 90 milionů korun
Proč?
–  mimořádná vlna solidarity 

s lidmi zasaženými 
červnovým tornádem 
na jižní Moravě

Rekordní akce: benefiční 
koncert 1. března 2022  
– necelých 22 milionů korun
Proč?  
–  podpora lidí zasažených 

válkou na Ukrajině

Firemní

Nefiremní

Celkem  

3236
Celkem  

3236
Nadace

Nadační fondy

Ano

Ne

Rozhodně ano

Spíše ne

Spíše ano

Rozhodně ne

Firemní nadace 
a nadační fondy

Nefiremní nadace 
a nadační fondy

571 (18 %) 497 (15 %)

2665 (82 %) 2739 (85 %)

24 %

50 %

20 %

6 % 13 % 12 %

42 %74 % 54 % 76 %

24 %

33 %

2021 2022 2023

2,87

0,88

2,00

3,71

1,42

2,29

3,77

1,38

2,39

Jak to vidí veřejnost: společenská odpovědnost firem

Největší motivací k darování finančních prostředků je dobrý pocit 
z darování; motivuje ▶80 % dárců. Dalším významným motivátorem 
je osobní zkušenost dárce (▶58 %). Pro dárcovské prostředí je proto 
zcela klíčová důvěra dárců; velké riziko pak představují podvodné 
a netransparentní sbírky. S nedůvěryhodnou či netransparentní sbírkou měl 
přitom v posledním roce zkušenost ▶ každý čtvrtý dotázaný.
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pořadí název

objem poskytnutých 
nadačních příspěvků 

(Kč)

člen 
Fóra 

dárců

výše registrovaného 
nadačního kapitálu/

vkladu (Kč)

1. Nadace ČEZ  269 926 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
2. Nadace EP Corporate Group  182 342 000 ANO ANO ANO 500 000
3. Nadace České spořitelny  125 949 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 1 734 000 000
4. Nadace pojišťovny Kooperativa  120 369 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
5. Nadace PPF  86 445 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 1 000 000
6. Nadace Agrofert  86 129 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
7. Nadační fond Škoda Auto  75 574 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 26 000
8. Abakus – nadační fond zakladatelů Avastu1  60 541 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 5 000 000
9. Nadace J&T*  45 895 000 ANO ANO ANO 600 000
10. Nadace RSJ*  40 212 000 ANO ANO 20 000 000
11. Nadace Tipsport  38 239 000 ANO ANO ANO 500 000

12. Nadace Komerční banky  19 751 000 ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
13. Nadace Film-Festival Karlovy Vary  19 660 000 ANO 500 000
14. Nadační fond IOCB Tech  19 573 000 ANO 500 000
15. Nadace Generali České pojišťovny  16 326 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 1 000 000
16. Nadace Jablotron  16 087 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 35 286 000
17. Nadační fond Veolia  14 673 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 100 000
18. Nadace Vodafone Česká republika2  13 017 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
19. Nadace Moneta Clementia  12 337 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
20. Nadační fond Albert  12 190 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 1 000 000
21. Nadace O2  11 788 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
22. Nadace Orlen Unipetrol  11 508 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
23. Nadace OKD  8 429 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 33 920 000
24. NADACE Leontinka  7 437 000 ANO ANO 500 000
25. Nadační fond Senioři Skupiny ČEZ  6 839 000 ANO 500 000

Žebříčky nadací a fondů
▸ TOP 25

* Přestože byly nadace založeny fyzickými osobami, svým názvem reprezentují firmu 
a vykazují znaky firemního subjektu. Je běžnou praxí, že do přehledu příspěvků 
firemních nadací jsou tyto subjekty uváděny i v zahraničí.

1 V roce 2021 dokončil nadační fond Abakus své sloučení s Nadačním fondem Avast. Fúzí 
došlo k zániku Nadačního fondu Avast a přechodu práv a povinností na nástupnický 
nadační fond. Ten stojí na pomezí firemních a nefiremních nadačních subjektů.

2 hospodářský rok  
1. 4. 2023 – 31. 3. 2024

Top 25 firemních nadací a fondů

Zdroj: Fórum dárců

Oblasti působnosti

pořadí název

objem poskytnutých 
nadačních příspěvků 

(Kč)

člen 
Fóra 

dárců

výše registrovaného 
nadačního kapitálu/

vkladu (Kč)

1. Dobrý anděl, nadace  395 567 000 ANO ANO 1 000 000
2. Prague Civil Society Centre, nadační fond  299 702 000 ANO 1 000
3. Nadace The Kellner Family Foundation  132 918 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 1 000 000
4. Nadační fond Kladné nuly  113 268 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 10 000
5. Česko-německý fond budoucnosti, nadační fond  101 296 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 4 672 228 000
6. Nadace Open Society Fund Praha  82 774 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 101 744 000
7. Nadační fond pomoci  80 546 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 2 000
8. Nadace 3WFoundation  76 688 000 ANO 1 423 732 000
9. Nadační fond Telepace  76 349 000 ANO 1 000
10. Nadace Sirius  75 833 000 ANO ANO ANO ANO 510 000
11. Nadace Karel Komárek Family Foundation  68 962 000 ANO ANO ANO 2 000 000

12. Nadace Charty 77  61 830 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 76 616 000
13. Nadace Via  55 183 000 ANO ANO ANO 81 234 000
14. Výbor dobré vůle – Nadace Olgy Havlové  43 231 000 ANO ANO ANO 273 073 000
15. Nadace The Bakala Foundation  43 229 000 ANO 2 000 000
16. Nadační fond Českého rozhlasu  42 252 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 5 000
17. Nadace rodiny Vlčkových  34 744 000 ANO ANO 1 400 702 000
18. Nadace rodiny Holečkových  33 278 000 ANO ANO ANO ANO ANO 1 977 458 000
19. Nadační fond Radia Proglas  32 437 000 ANO 1 000
20. Free Press for Eastern Europe, nadační fond  28 622 000 ANO ANO ANO 20 000
21. Nadace rozvoje občanské společnosti  26 335 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 60 845 000
22. Nadace Blížksobě  26 066 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
23. Nadace Strážné věže  24 975 000 ANO ANO ANO ANO ANO 500 000
24. Nadační fond Nehemia  23 484 000 ANO ANO ANO ANO ANO ANO ANO 1000
25. Nadační fond obětem holocaustu  22 623 000 ANO ANO ANO ANO ANO 1000

Top 25 nefiremních nadací a fondů

Žebříčky nefiremních a firemních nadací a nadačních fondů sestavuje Fórum dárců. Údaje jsou shromážděny pouze od těch subjektů, 
které nejpozději do 9. září 2024 zveřejnily svoje výroční zprávy a účetní závěrky na serveru Justice.cz nebo je zaslaly Fóru dárců.
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N
adace České
s p o ř i t e l n y
se zaměřuje
na vzdělává-
ní dětí a mla-
dých lidí. Je

jedním z největších do-
norů v této oblasti u nás
a jen za loňský rok přispě-
la na modernizaci školství
a rozvoj společnosti 126
miliony korun. Za více než dvacet
let své existence pak 866 miliony
korun.

„Strategie Nadace je postavená
na změně vzdělávání, implementaci
moderních a inovativních přístupů
s hlavním důrazem na další roz-
voj kompetencí dětí i učitelů. Právě
kompetence jsou společným jmeno-
vatelem všech projektů, na kterých
se podílíme. I díky naší podpoře se
kompetenčně orientovaná výuka
stává zásadním tématem v českém
mediálním a veřejném prostředí.
Postupně se ale mění ve standard
i v českém vzdělávacím systému,
a to je pro naši další práci klíčové,“
uvádí předsedkyně správní rady Nada-
ce Dana Brandenburg.

Jen v loňském roce měly aktivity Na-
dace a jejích partnerských organizací
dopad na 47 % českých základních
a středních škol, to je více než 2600
škol u nás! K dlouholetým partnerům,
které Nadace České spořitelny podpo-
ruje patří například organizace a pro-
jekty Učitel naživo, Eduzměna, SOFA,
Elixír do škol, Fórum pro prožitkové
vzdělávání, soutěž Finanční gramot-
nost nebo Step by Step a její program
Začít spolu.

Nadace přispívá i na výzkum

Právě díky podpoře Nadace mohl
být letos například dokončen rozsáhlý
a unikátní výzkum o efektivitě vzdělá-
vacího programu Začít spolu od orga-
nizace Step by Step. Výzkum realizoval
tým Fakulty humanitních studií Univer-
zity Tomáš Bati a zúčastnilo se ho 520
dětí z 27 tříd ve školách zařazených

v programu Začít spolu
(ZaS). Cílem bylo zmapo-
vat dopady programu u dětí.
„Z výzkumu vyplynulo,
že žáci, kteří se vzdělá-
vají ve třídách s progra-
mem Začít spolu dosahují
v komplexních úlohách,
v nichž se děti musely
více spoléhat na kreativi-
tu a samostatný úsudek,

lepších výsledků než jejich vrstevní-
ci z běžných škol,“ popisuje výsledky

výzkumu Dana Brandenburg a zdů-
razňuje jeden ze zásadních poznatků
výzkumu: „Děti ze tříd Začít spolu
se navíc ve škole cítí lépe než žáci
z běžných škol, učí se s radostí, ne-
podléhají strachu z chyb a úzkos-
ti ze školního prostředí, necítí tlak
soutěživosti.”

Projektů a programů, které Nadace
České spořitelny podporuje je ale pod-
statně víc. Všechny si dávají jednotně
za cíl podporovat rozvoj kompetencí
u dětí, přispívat k rozvoji finančního
zdraví populace a obecné prosperitě,
často se zaměřují také na tzv. wellbe-
ing, který je nutným předpokladem pro
kvalitní vzdělávání.

Vlastní nadační programy Den pro 
školu a Skoala 

„Vedle podpory partnerských
projektů se ale soustředíme také
na svoje vlastní programy. Už tři
roky úspěšně běží oblíbený Den

Nejnověji se Nadace České spoři-
telny může pochlubit vlastním progra-
mem finančního vzdělávání Skoala.
Ten nyní v testovacím provozu zkou-
šejí vybraní učitelé, od jara příštího
roku bude v plné verzi a zcela ZDAR-
MA dostupný úplně všem. „Skoala
je program finančního vzdělávání,
který u nás zatím chyběl. Ve výuce
se učitelé tomuto tématu věnovali
většinou pouze okrajově, chyběly
jim kvalitní podklady. A právě tady
Skoala nabízí inovativní řešení.
Jde o digitální platformu, která je
moderní, přehledná a intuitivní, její
obsah je neustále aktualizovaný
a zábavně pojatý. Děti jsou do vý-
uky aktivně zapojovány například
formou diskuze, hry nebo worksho-
pu tak, aby docházelo k plynulému
rozvoji kompetencí zásadních pro
jejich finanční zdraví. Pro učitele
je výhodou téměř nulový čas na
přípravu,“ vyzdvihuje jedinečnost no-
vého programu Dana Brandenburg.

pro školu, který propojuje školy
s dobrovolníky z praxe,“ uvádí
Brandenburg. Program Den pro ško-
lu nabízí školám jedinečnou možnost
propojení s odborníky v nejrůznějších
oborech a ukázat dětem nejen o čem
to je být například truhlářem, manaže-
rem, lékárnicí nebo architektem, ale
seznámit je s autentickými životními
příběhy včetně chyb a omylů, které
prostě ke každé profesní cestě patří.
„Děti se dozvídají, kolik hodin den-
ně stráví v práci třeba zahradník,
kolik peněz si vydělá, jak s nimi
nakládá, kolik času mu zbývá na ko-
níčky, ale i třeba to, jak se ke své
profesi propracoval, s jakými úska-
lími se musel vypořádat a co z toho,
co se naučil ve škole se mu hodilo,
jaké kompetence jsou pro dospě-
lý život zásadní,“ nastiňuje pestrost
programu Brandenburg.

Více o Nadaci 
České spořitelny ZDE:

Dana Brandenburg, předsedkyně 
správní rady Nadace České spořitelny:

Pomáháme měnit 
vzdělávání v Česku

Co jsou to kompetence 
a kompetenční výuka?
Kompetenční výuka je zaměřená 
na rozvoj takových kompetencí, 
které budou děti a mladí lidé moci 
uplatnit v současném světě plném 
neustálých změn a turbulencí. Jde 
například o schopnost kritického 
myšlení, týmovou spolupráci, 
sebevědomí, odolnost, růstové na-
stavení mysli a další.

Nadace 
České spořitelny

za dobu své existence přispěla 
na vzdělávání 866 miliony korun

její aktivity mají dopad 
na 47 % základních 
a středních škol v ČR

do jejích aktivit se zapojilo 
více než 9000 pedagogů

Nadace ČS podporuje šíření kompetenční výuky.  Foto: archiv Nadace České spořitelny, Shutterstock

Dana Brandenburg
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Pro děti žijící v chudobě a nedostatku je právě
vzdělání tou nejlepší investici do života, mnohdy
jedinou nadějí na lepší budoucnost. Dává dětem
šanci, aby si našly pracovní uplatnění a nevytváří

závislost na cizí pomoci.

Pro-Contact, z.s., www.pro-contact.cz , účet: 1953720001/5500ZAPOJTE SE I VY.

STAČÍ OPRAVDU MÁLO 
A ZMĚNÍTE ŽIVOT DÍTĚTI Z AFRICKÉ GUINEI!

Projekt adopce afrických dětí na dálku neziskové
organizace PRO-CONTACT začal již v roce 2005, kdy se
mu kmotrem stal herec Jan Kraus. Od té doby bylo již

projektem prošlo stovky šťastných dětí. Adoptivní rodiče
jsou s dítětem v pravidelném kontaktu, dostávají dopisy,
obrázky a aktuální fotografie, a sledují tak jeho pokroky.

Za 20 Kč denně mi umožníte
chodit do školy a k lékaři.
Fatoumata, Guinea, západní Afrika
Adoptujte si dítě na dálku.

Příběhy s dobrým koncem
Emmanuel Millimouno

Emmanuel je mladý muž, který díky Projektu adopce afrických dětí na
dálku mohl začít chodit do školy, jeho rodina byla velmi chudá, rodiče

neměli ani na úhradu základní stravy. Po letech podpory od adoptivních
rodičů z České republiky se Emmanuelovi podařilo dokončit vysokou

školu a dnes je koučem osobního rozvoje a zároveň vede přednášky na
některých místních školách a univerzitách.

HN064111

Inzerce



7
BYZNYS POMÁHÁ

bem ekonomie nedokáže uvažovat, protože 
z principu hledá, co vás k tomu motivuje a jaký 
užitek vám to přináší. V praxi to opravdu čas-
to může být dobré jméno. Firmy zkrátka mo-
tivuje to, že jim charitativní projekty zlepšují 
reputaci. Podobně to funguje u mezinárod-
ní rozvojové pomoci. Tak jako Spojené státy 
mají USAID, tak my máme Českou rozvojovou 
agenturu a jasně definované prioritní země, 
kterým pomáháme. Je to Bosna a Hercegovi-
na, Gruzie, Zambie, Etiopie, Kambodža a Mol-
davsko. Tyto země nejsou vybrané náhodně. 
Za tím, že těmto zemím pomáháme, jsou naše 
vlastní strategické zájmy.

Jako expert na bioekonomiku a udržitelný 
rozvoj jste se podílel na projektech v rozvo-
jových zemích. Co jste v rámci těch projektů 
dělali? 
Každý z našich projektů má velmi praktické za-
měření. V Botswaně jsme například navrhovali 
hloubení studen. Nejdřív jsme museli udělat 
geologický průzkum, vyhodnotit, kde by prav-
děpodobně mohla být voda a jaké benefity by 
studna přinesla místní komunitě. Souvisí s tím 
i různá doprovodná opatření. Lidé se musí na-
učit se zdrojem vody rozumně nakládat, aby 
se voda maximálně upotřebila a zároveň ne-
vyčerpala. U všech těchto projektů hraje dů-
ležitou roli dlouhodobá udržitelnost. Proto 
jsme hodně cílili na to, aby se v místě nastavila 
dobrá zemědělská praxe s moderními postupy 
a odpovídajícím výběrem plodin. Mimocho-
dem, právě v Botswaně se ukázalo, že jejich 
největším problémem jsou sloni.

Sloni? Ničí jim tam pole?
Ničí úplně všechno, včetně toho, že zabijí 
ročně několik desítek, možná i stovek lidí. 

Botswana před pár lety zakázala odstřel slo-
nů, a protože jsou to chytrá zvířata, tak se 
ze všech okolních zemí stáhli do Botswany 
a tam se přemnožili.

Působil jste také v Tádžikistánu. Co bylo cí-
lem toho projektu?
V Tádžikistánu jsme se zaměřili na zeměděl-
ství a především na dodavatelský řetězec. Jsou 
tam totiž kromě hor i úrodná údolí, kam teče 
z ledovců dost vody, což vytváří dobré země-
dělské podmínky. Problém je ale v tom, že ze-
mědělci si neumí udržet sklizeň, nemají skla-
dy, a tím pádem mají dost velké posklizňové 
ztráty. V našem projektu jsme se jim snažili 
pomoci s vybudováním systému skladů a dis-
tribuce, aby byli schopní své zboží exportovat. 
Vyžadovalo to třeba zajištění laboratoří, které 
by kontrolovaly hygienické normy k potřeb-
ným certifikátům.

Na čem pracujete v Tádžikistánu teď?
V současné době tam s univerzitou chystáme 
další projekt, který zaštiťuje Rozvojový pro-
gram OSN (UNDP) a soustřeďuje se tentokrát 
na horské oblasti, kde vlivem změny klima-
tu dochází k přívalovým dešťům, povodním 
a sesuvům půdy nebo naopak problémům se 
suchem. My bychom měli pracovat na opat-
řeních, která by těmto kalamitám pomohla 
předcházet nebo jim zamezit.

V ětšina emisí dnes vzniká 
v rozvojovém světě, zejmé-
na v Asii. Historicky však pří-
činy klimatické změny mu-
síme hledat už v době prů-
myslové revoluce a hlavní 

zodpovědnost za ni nesou bohaté evropské 
a americké státy. Na této logice je postaveno 
fungování Zeleného klimatického fondu, který 
zřídila Organizace spojených národů, aby jeho 
prostřednictvím přispěla ke zmírnění dopadů 
klimatické změny v rozvojových zemích.

„Pařížská dohoda z roku 2015 přinesla zá-
vazek přerozdělit ročně sto miliard dolarů 
na rozvojové projekty, které mají za cíl potla-
čit změnu klimatu nebo pomoci místním lidem 
s adaptací,“ říká Karel Malec z Provozně eko-
nomické fakulty České zemědělské univerzity. 
Jako vědec a expertní konzultant se podílel 
na realizaci těchto projektů v Asii a v Africe, 
kde se věnoval především zemědělské ekono-
mice a hospodaření s vodou.

O pomoci lidem v chudších částech světa 
mluví jako o investicích. V rozhovoru hodnotí, 
jaké faktory přispívají k tomu, aby tyto inves-
tice přinášely co největší užitek, a jak lze v eko-
nomickém světě uvažovat o motivaci lidí, firem 
a institucí dělat něco prospěšného pro druhé.

Česko letos slaví 35 let od pádu komunismu. 
Jak byste zhodnotil vývoj české ekonomiky 
z hlediska podpory rozvojových nebo veřejně 
prospěšných projektů?
Ušli jsme ohromný kus cesty. Naučili jsme se ne-
jen podnikat, ale právě také investovat do roz-
vojových projektů, což je navzájem propojené. 
Obojí vyžaduje transparentnost, protože když 
do něčeho vložíte své peníze – ať už jste práv-
nická osoba, soukromý dárce nebo velká me-
zinárodní instituce –, vždy potřebujete vědět, 
co se s těmi prostředky stane. A myslím si, že 
v tomto ohledu si Česko nevede úplně špatně.

Protože tu není moc velká korupce?
Neříkám, že je tu všechno ideální, ale máme 
dobře fungující právní systém, který přípa-
dy korupce nebo netransparentnosti dokáže 
postihnout, a to je hrozně důležité. V rozvojo-
vých zemích, kde realizujeme naše projekty, je 
situace daleko horší.

Dá se to přirovnat k devadesátkám v Česku, 
kdy jsme s tržní ekonomikou začínali?
To si úplně nemyslím, protože my jsme v těch 
devadesátých letech rovnou přestoupi-
li na model liberální demokracie západního 
střihu, zatímco rozvojové země jsou na tom 
dnes jinak. Tam je obvykle nestabilní prostředí 
způsobené občanskou válkou nebo to tam drží 
pohromadě autoritářský režim, což ale zase 
většinou souvisí s korupcí a neumožňuje to 
právě tu potřebnou transparentnost.

Zmínil jste propojení byznysu a rozvojové 
pomoci. Jak to v praxi funguje?
Oba tyto obory potřebují ke svému růstu po-
dobné podmínky. Když tyto podmínky splní-

U všech rozvojových 
projektů hraje 
důležitou roli 
dlouhodobá 
udržitelnost.

me, je pro soukromou sféru vlastně motivují-
cí na nějaké dobročinnosti se podílet. Firma, 
která je v zisku a má řekněme nějaké peníze 
nazbyt, může podpořit vybraný rozvojový pro-
jekt a získá tím benefit v podobě optimalizace 
daní. Zároveň může požadovat po neziskové 
organizaci, aby jí přehledně reportovala, jak 
s darovanými prostředky nakládá a jak efek-
tivně ty peníze pomáhají. Tohle je mnohem víc 
motivující v Česku než v prostředí, které tak 
transparentní není.

Mají investice do rozvojových projektů i ně-
jakou ekonomickou návratnost?
Ekonomickou asi ne, ale hraje tam jistou roli 
marketing, protože firma to může prodat 
v rámci prezentace své společenské odpověd-
nosti. Mně tohle téma není moc blízké. Někdy 
si říkám, jestli pak firmy neprodávají tímto 
způsobem víc, než kolik toho reálně dělají. 

Jakou roli hraje v ekonomii altruismus?
Jsou k tomu různé přístupy. Jedním z nich je 
takzvaná teorie her, která zkoumá chování lidí 
a snaží se v různých situacích analyzovat, jaké 
výhody přinesou jednotlivým zúčastněným.

Co to je teorie her?
Dá se to vysvětlit pomocí příkladu známého 
jako vězňovo dilema. Dva spoluvězni jsou jed-
notlivě vyslýcháni a jejich věznitelé se je sna-
ží donutit k tomu, aby jeden druhého udal. 
Teo rie her modeluje různé scénáře a zkoumá, 
za jakých okolností se vězňům vyplatí spolu-
pracovat a kdy je pro ně výhodnější chovat 
se k sobě nepřátelsky. V tomto konkrétním 
případě dochází k tomu, že pokud výslechy 
probíhají opakovaně a vězni spolu mohou na-
vzájem komunikovat, tak je pro ně altruismus 
výhodnější v duchu principu „Já pomůžu tobě 
a ty pak pomůžeš mně“. Když ale výslech ne-
probíhá opakovaně, je pro jednotlivého vězně 
výhodnější tomu druhému škodit.

Jaké jsou další přístupy?
Pak je tu teorie užitku, která říká, že když 
někomu něco dáváte, tak tím vždycky záro-
veň děláte něco pro sebe. Třeba si tím kupu-
jete dobrý pocit. A nakonec je tu nejnovější 
behaviorální ekonomie, která do zkoumá-
ní lidského jednání víc zahrnuje psychologii 
a snaží se zjistit, co nás přesvědčí chovat se 
altruisticky.

Je v tomto způsobu uvažování nějaké místo 
pro nezištnou pomoc druhým?
Tam už z ekonomického pohledu narážíme 
na definici slova altruismus. Já ho chápu jako 
přístup, kdy člověk dělá něco pro druhé, aniž 
by z toho měl nějaký benefit. A tímto způso-

Pomáhat smysluplně. Ekonom a pedagog Karel Malec spolupracuje na projektech, které pomáhají lidem 
v rozvojových zemích poprat se udržitelným způsobem s dopady klimatické změny.  Foto: Honza Mudra

Anežka Hesová
anezka.hesova@economia.cz

▸ Rozhovor

Pomoc rozvojovým zemím 
není charita, ale investice.
Má být udržitelná a efektivní
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Co vás tyto projekty naučily? Přinášejí něja-
kou inspiraci i do našeho prostředí?
Obecně bych řekl, že spíš my přinášíme naše 
know-how tam, než aby jejich zkušenosti byly 
přenositelné do našich podmínek. Česko je už 
někde jinde, jsme bohatý, stabilní stát, kte-
rý dobře funguje. Nicméně pozoruji – a to je 
právě nevýhoda toho silného zajetého systé-
mu – že se u nás už těžko dělají změny. V Tá-
džikistánu naopak vidím, že když primátor 
hlavního města Dušanbe, který je synem pre-
zidenta, něco rozhodne, tak se to udělá. Vloni 
takhle rozhodl, že budou mít elektrické taxí-
ky. Za půl roku se tam začaly objevovat prv-
ní vozy, a když jsme tam přijeli letos, všimli 
jsme si, že 70 procent taxíků už je opravdu 
elektrických. Já osobně dost fandím západní 
demokracii, ale na tom autoritativním režimu 
mě fascinuje, jak je přímočarý. Oni to prostě 
rozhodnou a udělají. 

Jakou mají motivaci k ochraně životního 
prostředí země, jako je Tádžikistán?
V nemalé míře je určitě motivují právě roz-
vojové peníze. Dívají se na to dost pragma-
ticky. Obecně bych řekl, že celá implemen-
tace našich projektů je velmi pragmatická. 
Oni vědí, že je ekologická opatření budou 
něco stát. Takže proč by to dělali jen tak? 
Stojí to často na financích z rozvinutého 
světa a o to víc je potřeba místní lidi do pro-
jektu zapojit, aby v tom měli své zájmy, vy-
tvořili si k tomu vztah a aby se projekty 
realizovaly efektivně.

Navenek to může vypadat, že jezdíme 
do chudých zemí a tam lidem pomáháme 
tím, že jim něco dáváme. Jasně, jsou nezis-
kovky, které to dělají a je to super. Ale my jsme 
opravdu na jiné úrovni. My spíš vymýšlíme 
opatření, která by dlouhodobě zlepšila jejich 

situaci, a nad námi jsou agentury, které to fi-
nancují a kde vládne konkurenční prostředí 
jako v byznysu. 

Jak by tyto mechanismy mohl využít nezis-
kový sektor, aby například zvýšil svou kon-
kurenceschopnost?
Tady bych znovu zdůraznil, že klíčovou roli 
hraje transparentnost. Když nějaké peníze in-
vestujete, potřebujete vidět, jaký to přinese 
užitek, a potřebujete ten užitek maximalizo-
vat. Líbí se mi přistupovat k tomu jako k in-
vestici, kde sledujete, jaký má dopad. Na to se 
hodně zaměřuje efektivní altruismus.

Co je efektivní altruismus?
To je hnutí, které se snaží najít co nejúčinnější 
způsob, jak pomáhat. Vychází z knihy Willia-
ma MacAskilla Doing Good Better (v češtině 
vyšla pod názvem Dobré úmysly nestačí), ko-
lem které se vytvořila komunita vědců, orga-
nizací a osobností. Společně si stanovili kri-
téria, jak hodnotit efektivitu pomoci, a mezi 
ta kritéria patří globální rozměr problému, 
jeho řešitelnost a opomenutelnost. Jinými 

slovy, čím je problém větší, řešitelnější a opo-
menutější, tím lépe pomáhají peníze inves-
tované do jeho řešení. Podobným způsobem 
se díváme i na naše rozvojové projekty. Vý-
sledky musí být měřitelné. Projekt musí být 
realizovatelný. Musí tam být zajištěna udrži-
telnost. A myslím si, že tohle je důležité nejen 
pro toho, kdo projekt realizuje, ale především 
pro toho, kdo ho financuje.

To zní jako užitečný návod pro firemní nebo 
soukromé dárce, kteří se rozhodují, jakou 
formu pomoci zvolí. Co je podle vás aktuálně 
největší překážkou, která jim v tom brání?
Nevím, co bych označil jako překážku, ale 
určitě by se našly nějaké výzvy. Za skvělé 
opatření považuji existující daňové benefi-
ty pro dárce. Na tomto principu by se dalo 
stavět i dál a zvýhodňovat účinné formy po-
moci. Jde totiž nejen o to, komu pomáháte, 
ale také jak. Když například posíláte svůj 
příspěvek určité organizaci pravidelně, může 
s vaší podporou počítat ve svém rozpočtu 
a využít peníze daleko efektivněji. To má 
mnohem větší dopad, než když přispějete 
někomu do kasičky na štěňátka. Tím nechci 
nikoho odrazovat od jednorázových sbírek 
na ulici, jen chci říct, že z pohledu efektivity 
jsou méně účinné, nehledě na to, že nemá-
te jistotu, komu ty peníze vlastně dáváte. 
V tomto směru je z mého pohledu důležitá 
osvěta a organizace jako například Fórum 
dárců, které umí účinně propojit soukromý 
sektor s tím neziskovým.

Přispívá k altruistickému přístupu firem 
i to, že musí (alespoň ty velké) povinně re-
portovat svou společenskou odpovědnost?
To je otázka. Já mám pocit, že kolem ESG se 
vedly různé diskuse, ale že se to časem spíš 

ochladí. Znovu se dostáváme do dynamické 
doby, která začala covidem a pokračovala 
útokem Ruska na Ukrajinu. Teď si Američa-
né zvolili prezidenta Trumpa a světové eko-
nomice to neudělá dobře. Oblast rozvojové 
pomoci tento ekonomický vývoj reflektuje, 
a pokud se rozjedou celní války, tak se obá-
vám, že nějaké ESG půjde trochu stranou. Já 
osobně tomu trendu společenské odpověd-
nosti fandím, jenom si myslím, že Evropská 
unie už je hodně přeregulovaná a tím ztrácí 
v globálním měřítku konkurenceschopnost. 
Řekl bych, že nás v tomto ohledu čeká nepří-
jemné období, kdy budeme muset sáhnout 
k nějakým reformám. A taky se obávám, že 
nejsme schopní tyto reformy dělat racionál-
ně. Kdybychom je začali dělat teď, tak nás to 
nebude bolet tolik, jako když s tím začneme 
za deset let.

Jak si stojí Česko v oblasti rozvojové po-
moci ve srovnání se západoevropskými 
zeměmi, které mají v tomto směru delší 
investiční tradici a zkušenost s tržním ka-
pitalismem?
V něčem jsou západní země trochu dál, ale 
souvisí to také třeba s velikostí těch států. 
Německo má rozvojovou agenturu GIZ, která 
má delší historii a je na velmi vysoké úrovni. 
Ve Spojených státech je USAID, což je velmi 
silný hráč, který umí prosazovat své zájmy. 
U některých zemí se do té rozvojové pomoci 
propisuje i jejich koloniální minulost, takže 
jsou víc navázané třeba na Velkou Británii, 
někde má zase větší vliv Rusko. U nás bych 
řekl, že na to, jak jsme malá země, máme tuh-
le oblast docela dobře vydefinovanou. Vý-
běr našich prioritních zemí má jasnou logi-
ku a zahraniční politiku máme nastavenou 
relativně dobře.

Čím je problém 
větší, řešitelnější 
a opomenutější, 
tím lépe pomáhají 
peníze investované 
do jeho řešení.

Přispějte na 1 675 hodin
přímé podpory pro větší 
soběstačnost a samostatnost 
lidí s postižením.

č.ú.: 107– 8973350257/0100

psí asistence

www.pestra.cz

HN063899
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Spolek Fórum dárců více než 20 let 
zastřešuje několik desítek nadač-
ních uskupení, která svými čin-
nostmi pokrývají významné ob-
lasti dárcovství od kulturních pro-
jektů přes ekologicky a udržitelně 

zaměřené aktivity až po rozvoj konkrétních 
komunit a důraz na jejich potřeby.

„Podpora regionálního rozvoje vychází jak 
ze strategických cílů nadačního fondu, tak z po-
třeb jednotlivých regionů. Ty máme k dispozici 
prostřednictvím studií, průzkumů veřejného 
mínění a dostupných dat,“ vysvětluje Ladislav 
Kučera, ředitel Nadačního fondu Škoda Auto. 
„Dopad projektů se pravidelně hodnotí a probí-
hají diskuse s občany a místními organizacemi 
pro získání zpětné vazby. Nadační fond také vel-
mi intenzivně spolupracuje se zástupci veřejné 
správy a samospráv, a to zejména při podpoře 
dlouhodobých rozvojových projektů a při za-
vádění transformačních strategií. Významná 
je pro nás také spolupráce s Odbory KOVO, kte-
rá přináší cenný vhled do potřeb zaměstnanců 
v našich regionech,“ dodává Kučera.

Biodiverzita i osobní rozvoj
Nadační fond Škoda Auto, který Ladislav Kuče-
ra vede, byl založen v roce 2018 jako doplňko-
vý nástroj společnosti Škoda Auto na podporu 
udržitelného rozvoje regionů, kde má společ-
nost své výrobní závody. Od počátku se aktiv-
ně zapojuje do tématu ochrany životního pro-
středí prostřednictvím konkrétních iniciativ 
a projektů, které mají jeden společný cíl, jímž 
je posílení ekologicko-sociální udržitelnosti. 
Aktivit má fond ale mnohem více. 

„Naše činnosti směřují k naplňování cílů 
udržitelného rozvoje. Stojí na čtyřech pro-
gramových pilířích. Prostřednictvím granto-
vých výzev podporujeme občanskou společ-
nost, kulturní život, dopravní bezpečnost nebo 
rozvoj sociálních služeb. S našimi partnery 
z veřejné i soukromé sféry rozvíjíme strategic-
ké projekty týkající se revitalizace veřejného 
prostoru a historických památek. Pomáháme 
zkvalitňovat vzdělávání například prostřed-
nictvím rozvoje dovedností ředitelů a učitelů 
základních škol nebo podporujeme profesio-
nalizaci neziskových organizací. Zaměřujeme 
se také na jednotlivce, snažíme se podpořit 
angažovanost obyvatel a odstraňovat různé 
bariéry,“ vyjmenovává Ladislav Kučera.

„V roce 2023 jsme například spustili novou 
grantovou výzvu s názvem Krakonošovy za-
hrádky, která navazuje na dlouhodobý pro-
gram automobilky Škoda Stromky a doplňu-
je jej. Cílem grantového programu Krakono-
šovy zahrádky je podpora biodiverzity, tedy 
ochrana rostlinných a živočišných druhů skrze 
obnovu přirozené funkce krajiny, zadržování 
vody v krajině a environmentální vzdělávání. 
Od spuštění výzvy jsme již podpořili 27 projek-
tů v celkové hodnotě přesahující 3,4 milionu 
korun,“ vypočítává Kučera a dodává, že od-
borným garantem programu je Správa Krko-
nošského národního parku. Projekty přitom 
vybírá komise společně s CHKO Orlické hory 

a CHKO Kokořínsko – Máchův kraj a ŠkoFin. 
Spolupráce má, dle jeho slov, podporovat dia-
log mezi veřejným a privátním sektorem, při-
tom zajistit nejen jejich kvalitu, ale také mají 
skutečný přínos pro životní prostředí.

Druhým významným pilířem aktivit Nadač-
ního fondu Škoda Auto je podpora vzdělává-
ní. „Fond se zaměřuje na systémové změny 
ve vzdělávání, protože ve fondu věříme, že prá-
vě vzdělání je klíčové pro osobní rozvoj i roz-
voj celé společnosti. Investice do vzdělávání 
posilují naši ekonomiku a konkurenceschop-
nost tím, že zvyšují produktivitu a podporují 
inovace. Každá koruna investovaná do vzdělá-
vacích programů se nám tak v budoucnu mno-
honásobně vrátí,“ říká ředitel fondu Ladislav 
Kučera.

Nadační fond se v tomto směru soustředí 
na podporu formálního i neformálního vzdě-
lávání, jeho cílovými skupinami jsou přitom 
zejména mateřské, základní a střední školy, 

ale také zřizovatelé škol a poskytovatelé vol-
nočasových aktivit v regionech, kde působí. 
Klíčovým prvkem je podpora dětí a dospíva-
jících ze znevýhodněných skupin, čímž fond 
přispívá k zajištění sociální koheze. „Hlavní tě-
žiště podpory fondu jsou základní a mateřské 
školy, protože výzkumy nám jasně ukazují, že 
investice do raného vzdělávání přinášejí nej-
vyšší návratnost,“ dodává Kučera.

Začít celou skupinou
Vzdělávání jakožto jednu z priorit své práce 
vnímá i další významná česká Nadace Orlen 
Unipetrol. „Je to důležitý pilíř naší společenské 
zodpovědnosti,“ potvrzuje ředitelka nadace 
Lucie Pražáková. „Každoročně podpoříme ma-
teřské, základní, střední a vysoké školy včetně 
žáků, studentů a pedagogů částkou přesahují-
cí čtyři miliony korun. Pravidelnými stipendii 
a grantovými programy jsme již podpořili 368 
studentů 67 pedagogů a 138 škol,“ vypočítá-
vá ředitelka nadace, která mimo finance po-
skytuje studentům i další různé výhody nebo 
prostředky, například také své prostory a in-
formace. „Studenti středních a vysokých škol 
docházejí do našich výrobních závodů na praxi 
a zpracovávají své ročníkové či závěrečné prá-

ce,“ vysvětluje Lucie Pražáková, jakým způso-
bem je nadace v přímém kontaktu se studenty.

Pokud chceme mluvit o druhé stěžejní oblas-
ti, kterou se Nadace Orlen Unipetrol zabývá, 
tedy o životním prostředí, je nutné začít už 
informacemi, které přichází přímo od vede-
ní celé skupiny Orlen Unipetrol. Ta má totiž 
v plánu v rámci strategie udržitelného rozvoje 
do roku 2030 realizovat kroky, kterými chce 
transformovat celou skupinu směrem k udr-
žitelné, nízkoemisní a bezemisní budoucnos-
ti. Jak vyplývá z odpovědí pro Hospodářské 
noviny, v oblasti životního prostředí skupina 
snižuje emisní stopu, zapojuje zdroje obnovi-
telné energie a snižuje energetickou náročnost 
technologií. „Do této oblasti skupina investuje 
ročně zhruba dvě miliardy korun,“ říká ředitel-
ka Nadace Orlen Unipetrol Lucie Pražáková.

Skupina má ale skrze svoji nadaci a její pro-
jekty mnohem konkrétnější dopady na ko-
munity i lokace. „Hlavním posláním nadace je 
podpora vzdělávání a popularizace vědy, pře-
devším přírodovědných a technických oborů, 
ale také oblast společenské odpovědnosti s dů-
razem na podporu lokálních komunit a také 
životního prostředí,“ popisuje Lucie Pražáková 
a uvádí příklad práce s komunitou. „Dlouhodo-
bě pořádáme pravidelné Dobrovolnické dny, 
při kterých dobrovolníci z řad zaměstnanců 
skupiny pomáhají s úklidem či zvelebováním 
prostředí ve městech a obcích v sousedství 
našich výrobních závodů,“ říká Pražáková. 
„Jedná se o dobrovolnickou činnost v domo-
vech pro děti či seniory, ve stacionářích, útul-
cích pro zvířata a podobně. Podílíme se také 
na modernizaci obecních mobiliářů. Na za-

Myslet na životní prostředí Mezi poslání Nadace Orlen Unipetrol patří i oblast společenské odpověd-
nosti s důrazem na podporu lokálních komunit a také životního prostředí.  Foto: Nadace Orlen Unipetrol

Koupací biotop v Kosmonosech místním slouží v horkých letních dnech k příjemnému osvěžení, otužil-
cům celoročně. Při stavbě bylo využito maximum z původních konstrukcí.  Foto: Nadační fond Škoda Auto

městnanecké platformě komUNIta mohou za-
městnanci přicházet s nápady na vlastní dob-
rovolnické aktivity, které poté Nadace Orlen 
Unipetrol finančně podpoří,“ dodává.

A nejenom zaměstnanci mohou žádat 
o podporu aktivit skrze nadaci. Ta poskytuje 
finanční prostředky i dalším projektům, stu-
dentům nebo školám, které si o ně zažádají 
na webových stránkách Nadace Orlen Unipet-
rol www.nadaceorlenunipetrol.cz. „Stipendij-
ní program je určen pro studenty středních 
a vysokých škol, kteří mají výborné studijní 
výsledky a nadání v oblasti přírodních věd 
s důrazem na chemii a techniku. Grantový 
program pro školy je určen mateřským, zá-
kladním a středním školám k rozvoji vzdě-
lávacích aktivit a uskutečnění zajímavých 
vědeckých projektů. Pedagogický grantový 
program zase oceňuje nadstandardní přístup 
pedagogů přírodovědeckých oborů, kteří mo-
tivují své žáky k trvalému zájmu o učivo a stu-
dium a zároveň se aktivně věnují dalšímu se-
berozvoji s cílem zatraktivnit výuku,“ vysvět-
luje ředitelka Lucie Pražáková.

Podobně je tomu také i v případě Nadace 
Škoda Auto, kde je dle slov ředitele Ladislava 
Kučery zásadní pozitivní přínos pro regiony, 
ve kterých Škoda Auto působí, a pro obyva-
tele, kteří v nich žijí. „Nadační fond také pra-
videlně pořádá vzdělávací workshopy a roz-
vojové akce na různá témata. Organizace nás 
ale mohou kontaktovat aktivně samy se zají-
mavými projektovým záměry, kterými chtějí 
například řešit lokální potřeby. Dialog s orga-
nizacemi a lidmi z regionů je pro nás klíčový,“ 
dodává Kučera.

Ján Chovanec
jan.chovanec@economia.cz

▸ Dárcovství

Vzdělávání i ekologie. Dva 
z největších fondů v Česku věří 
v návratnost nadační práce

Investice 
do vzdělávání posilují 
naši ekonomiku 
a konkurenceschopnost 
tím, že zvyšují 
produktivitu 
a podporují inovace.



Všechny informace najdete
na stránce www.helppes.cz,
nebo stačí naskenovat QR kód.

Děkujeme!

Když se člověk s postižením bez cizí pomoci neobejde, život 
občas může být pes. Právě pes ale v takových situacích dokáže 
být neocenitelným pomocníkem – zejména takový, který je 
přesně pro tyto potřeby vycvičený. Aby lidé s postižením mohli 
opět vést nezávislý a plnohodnotný život, v organizaci Helppes 
pro ně individuálně cvičíme čtyřnohé asistenty na míru.

I my ale nyní potřebujeme pomoc, protože asistenční psi,  
na rozdíl od těch vodicích, nejsou hrazeni ze státních 
příspěvků. Dobrovůle dárců je tak pro naše klienty důležitá.

HELPPES VOLÁ
O POMOC
PODPOŘTE NÁS VE VÝCVIKU

Jak nás můžete podpořit ?

HN063895

HN063885

Inzerce
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V jednoduchosti a transparentnosti je síla
Finance poputují na konkrétní projekty, které fond realizuje 
na pomoc se vzděláváním, integrací a rozvojem dětí ze zne-
výhodněného prostředí, aby byly připravené na samostatný 
život. Jde například o podporu volnočasových aktivit, jako 
jsou kroužky, tábory, lyžařské pobyty nebo profesní kurzy, 
řidičáky či v poslední době také hodně žádanou psychotera-
peutickou pomoc. „Veřejnost se do našich aktivit ráda zapojuje 
a věříme, že stejně tomu bude i v případě darování kreditů. 
Za jejich důvěru a podporu jim moc děkujeme. Pomoc dětem 
dává smysl!“ dodává Paldusová.

Nadační fond Albert

Zákazníci mohou darovat nasbírané 
kredity na pomoc znevýhodněným dětem

Zuzka chce rozjet vlastní 
značku ještě před maturitou

N
adační fond Albert podporuje děti ze sociálně 
znevýhodněného prostředí už více než 15 let 
a za tu dobu rozdělil 160 milionů korun. „Doposud 
se jednalo o finanční prostředky darované zřizo-
vatelem, společností Albert. Nyní jsme vymysleli 

způsob, jak mohou zákazníci snadno a rychle pomoci přímo 
nákupem. Nově tak mohou v naší aplikaci přispět nasbíranými 
kredity na konkrétní projekty, které podporuje náš nadační 
fond. Každé pomoci si velmi vážíme a děkujeme za ni,“ říká 
Jiří Mareček, ředitel komunikace obchodů Albert.

Veřejnost se zapojuje do aktivit fondu již dlouhá léta, ať už 
hlasováním o projektech či podporou dětí během vánočních 
a velikonočních obchůdků. „Kromě důležité pomoci chceme 
takto budovat povědomí o příbězích dětí, které nemají nej-
lehčí start do života, a obrovské práci lidí, již se o ně starají. 
Toto je ale poprvé, kdy může veřejnost podpořit děti i napří-
mo svými nákupy,“ vysvětluje Alena Paldusová, manažerka 
Nadačního fondu Albert.

Pomoc na pár kliknutí
V aplikaci Můj Albert, konkrétně v sekci Peněženka, najdou 
uživatelé vedle možnosti převodu kreditů na kartu a slevu 
z nákupu také jejich darování. Následně zvolí počet kreditů, 
kterými chtějí pomoci. Aplikace rovnou nabízí také možnost 
získat potvrzení o daru.

U
ž jako malé dítě Zuzka (16) věděla, čemu se chce 
v dospělosti věnovat. „Zdálo se mi o krásných 
růžových šatech s černou stuhou. Nemohla jsem 
na ně přestat myslet, a protože jsem je nikde 
nenašla, rozhodla jsem se, že si je ušiju sama,“ 

vypráví Zuzka. Na profesi švadleny jí ale prý chybí zručnost, 
proto chce módu navrhovat a otevřít si butik.

Její den začal v malé šicí dílně, kde vznikají designové kusy 
značky Segrasegra. Od zkušené krejčové načerpala spoustu 
tipů týkajících se šicích strojů a práce s nimi, tedy znalosti, 
které se jí budou hodit i jako návrhářce. Se svojí průvodkyní 
Leonou Průchovou, zakladatelkou české módní značky Minile, 
se pak přesunula do jejího butiku. Zuzka doslova hltala profesní 
cestu a rady úspěšné mladé podnikatelky.

„Dnešek byl naprosto skvělý. Lea je moc milá, odpověděla 
mi na všechny otázky a neskutečně mi to pomohlo,“ nadšeně 
říká Zuzka. Vlastní značku chce stihnout rozjet už do maturi-
ty. Leona nepochybuje o tom, že se jí to může podařit. „Přišla 
skvěle připravená a kladla velice dobré otázky. Pro podnikání 
v módě má rozhodně nadání. Jsem moc ráda, že jsem ji na cestě 
za jejím snem mohla podpořit,“ říká návrhářka.

Některé z návrhů ze Zuzčina skicáře již brzy ožijí pod ru-
kama její kamarádky, se kterou se připravují na příští ročník 
soutěže pro mladé talenty.

Pomocí doslova pár kliknutí teď může veřejnost podpořit sociálně znevýhodněné děti 
prostřednictvím Nadačního fondu Albert. Uživatelé aplikace Můj Albert mají možnost darovat 
libovolný počet kreditů, které nasbírali za své nákupy, na dobročinné projekty fondu.

Studentka oděvní školy má jasnou představu o své budoucnosti. Na cestě k vytouženému povolání 
módní návrhářky ale překonává více překážek než jiní. Pochází totiž ze sociálně znevýhodněného 
prostředí, v dětství přišla o jednoho z rodičů. Díky Nadačnímu fondu Albert a jeho programu Bertík 
pomáhá prožila inspirativní den s návrhářkou a zakladatelkou značky Minile.

HN064119

Leona (vlevo) během letního setkání darovala talentované 
Zuzaně jedny ze svých autorských šatů.

Nadační fond Albert je tu nejen pro 
děti už 15 let
Organizace, která se zaměřuje na vzdělávání školáků 
a podporu dětí i mladých lidí ze sociálně znevýhodněného 
prostředí, oslavila letos v září 15. výročí. Za tu dobu rozdě-
lila 160 milionů Kč. Finanční i materiální pomoc putovala 
do 400 organizací po celém Česku. 
Nadační fond Albert vznikl v roce 2009, aby zastřešil dlou-
hodobé charitativní aktivity obchodů Albert. Jeho cílem 
je podpora zdravého životního stylu dětí i jejich rodičů 
a podpora vzdělávání, integrace a rozvoje dětí ze sociálně 
znevýhodněných skupin. Začátek pandemie v roce 2020 
ale ukázal, že fond dokáže vystoupit vysoko nad rámec své 
letité komunitní podpory.

Vzdělávání a rozvoj dětí
Pro mnohé dětské domovy a neziskové organizace se 
fond stal etablovaným partnerem. „Jsme rádi, že se na nás 
neváhají obrátit, když potřebují pomoc. Zároveň vědí, že 
díky našim projektům, jako jsou Bertík pomáhá, Obchůdky 
s Albertem, Běh pro Nadační fond Albert či Zdravá 5, budou 
moci nakoupit vybavení pro děti, poslat je na tábor, uhradit 
kroužky či pomoct s rozvojem nebo výukou zdravého život-
ního stylu,“ popisuje Alena Paldusová, manažerka Nadační-
ho fondu Albert.
Toto potvrzuje i Jiří Pitaš, ředitel SKP Centra: „Díky dlou-
holeté finanční podpoře se nám daří rozvíjet důležitou část 
naší práce, což je péče o sociálně ohrožené rodiny, a její 
výsledky jsou obrovskou motivací pro naši další činnost.“

Podpora zdravého životního stylu
Unikátní vzdělávací program Zdravá 5 učí děti zdravému 
životnímu stylu a stravování. Funguje déle než fond sa-
motný a proškolil již více než 700 tisíc dětí ze škol i školek 
v celé republiky. Zdravá 5 již několik let organizuje také 
workshopy pro dospělé – každoročně je absolvuje na sedm 
tisíc zaměstnanců obchodů Albert. A právě zaměstnanci se 
účastní tradičních Běhů pro Nadační fond Albert, a to v rám-
ci Měsíce zdraví. Za uplynulých sedm ročníků naběhali 
14 tisíc kilometrů a nashromáždili tak 1,4 milionu korun 
ve prospěch dětských domovů a dalších organizací.

Největším a již 25 let trvajícím grantovým programem, kte-
rý Nadační fond Albert organizuje, je Bertík pomáhá. Za ce-
lou dobu podpořil stovky organizací a pomohl tisícům dětí 
částkou převyšující 100 milionů korun. Každý rok na podzim 
v něm veřejnost rozhoduje o podpoře projektů zaměřených 
na vzdělávání či rozvoj dětí ze znevýhodněného prostředí, 
převážně z dětských domovů. Nejinak tomu bylo i letos, kdy 
svými hlasy rozdělila 4 miliony korun mezi stovku organizací.

Do programu se řadu let zapojuje například přerovský dět-
ský domov. „Za dobu této pomoci si mohly všechny děti z dět-
ského domova užívat v rámci letních prázdnin čas strávený 
na táborech spolu s ostatními dětmi z fungujících rodin. Bertík 
nám skutečně pomohl v časech, kdy jsme neměli dostatek fi-
nančních prostředků pro zabezpečení letních akcí pro všechny 
děti, a jsme vděčni, že se na tuto podporu můžeme spolehnout,“ 
popisuje ředitel dětského domova Luděk Doležel.
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